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اقتصاد پسا کرونا
دکتر ايمان نوربخش

با گذشت نزدیک به دو سال از همه گیری ویروس 
کرونا بســیاری از صاحب نظران اقتصادی معتقدند 
که اقتصاد جهانی پس از کرونا بســیار متفاوت از 
قبــل خواهد بود. این اتفاق تلخی ها و خســاراتی 

برجا گذاشت.
با این حال، این همه گیری درس های بسیار مهمی 
برای حــل چالش های پیش روی جوامع انســانی 
خواهد داشــت. یکــی از درس های بســیار مهم 
اقتصــادی در دوران کرونا نقش کلیدی دولت ها و 
نهاد ها در  مهار بحران و کاهش اثرات منفی آن بر 
وضعیت اقتصادی بود. برای مثال الگویی که دولت 
آلمان در دوران همه گیری در پیش گرفت، توسط 
بســیاری دیگر از کشــورها به عنوان  یک راه حل 
کوتاه مدت بــرای کنترل اثرات ســوء همه گیری 
استفاده شــد. در این سیاست دولت به بنگاه های 
اقتصادی کمک می کند تا به جای اخراج کارگران 
و کاهــش نیــروی کار، حقوق کمتــری را بابت 
ســاعات کمتر پرداخت کنند و در عین حال بابت 
کاهــش ســاعات کار و کاهش دســتمزد، دولت 
به کارگــران کمک هزینــه ای را پرداخت می کند. 
اســتفاده از این الگو باعث می شود تا هم کارگران 
بابت از دست رفتن اشــتغال خود نگران نباشند  و 
هم بنگاه های اقتصادی بتوانند به فعالیت خود ادامه 
دهند. در عین حــال در این الگو پس از فروکش 
کردن همه گیری، اقتصاد سریع تر به حالت نرمال 

بازخواهد گشت. 
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سرمقاله

اقتصاد پسا کرونا
این الگو و تثبیت نقش دولت ها به عنوان آخرین پناهگاه 
نجات  اقتصاد در شــرایط بحران های فراگیر می تواند در 
کاهش اثرات بحران های این چنینی نقش کلیدی داشته 

باشد.
از این پس بهداشــت، ســامت و پیشــگیری یکی از 
مهم تریــن فاکتورهــای نوظهور اقتصــادی خواهد بود 
و آزمایش هــای پزشــکی برای کنتــرل و جلوگیری از 
همه گیری بخشــی از روال زندگی در جوامع خواهد شد. 
بحران کرونا نقش مهمی در شکســت احزاب سیاسی در 
کشــورهای مختلف داشته است و ســامت و بهداشت 
تبدیــل بــه اولویــت اول دولت ها خواهد شــد. بخش 
مهمی از ســبد هزینه خانوارهــا را هزینه های مربوط به 
سامت تشــکیل خواهد داد؛ همان گونه که در سال های 
اخیر هزینه های آموزش فرزندان نقش مهمی در ســبد 
هزینه های خانواده داشته است. اهمیت نقش هزینه های 
سامت و بهداشت در سبد هزینه خانوار نشان دهنده رشد 

افکار عمومی است.
همچنیــن کرونــا نقــش بســیار مهمــی در فراگیــر 
شــدن اســتفاده از فناوری هــای نویــن و دیجیتال در 
بهداشــت، آموزش و فعالیت های اقتصــادی از راه دور 
داشــته اســت؛ به گونه ای که نحوه کار در بســیاری از 
بخش هــای اقتصادی و صنایــع برای همیشــه تغییر 
خواهد کرد. کار کردن در منــزل و دورکاری از این پس 
 به عنوان یــک الگوی جدید کاری، فراگیری بیشــتری

 پیدا خواهد کرد.
طی دهه های گذشــته دولت ها تنها به دنبال منافع خود 
حتی به قیمت ضربه زدن به منافع سایر دولت ها بودند و 
در این مسیر از هیچ اقدامی فروگذار نمی کردند. بسیاری 
از جنگ ها و تعارض های دولت ها در قرن گذشــته ناشی 
از همین تضاد منافع بود که در مواردی مانند جنگ های 
جهانی اول و دوم خسارت های سنگینی به جوامع بشری 
وارد کرده اســت. اما در بحران همه گیری تمام دولت ها 
و جوامع یک دشمن مشــترک به نام ویروس کرونا پیدا 
کردند که این دشــمن مشــترک منجر بــه همکاری و 
همگرایی دولت ها و جوامع انســانی بــرای مبارزه با آن 
شد. در این بحران مردمان کشــورهای ثروتمند و فقیر 
تجربه مشــابهی را در مواجهه با یک دشمن مشترک از 
سر گذراندند که این تجربه منجر به همدلی و همگرایی 

بیشتر انسان ها شده است.
 ایــن همگرایــی و توجه به منافع مشــترک بشــری 
می توانــد تنها راه برای حل ســایر مشــکات جهانی 
پیش رو همانند مبارزه با فقــر، جلوگیری از تغییرات آب 
و هوایی، بهداشــت جهانی، چالش های زیست محیطی 
و تجــارت جهانی باشــد. در صورت عــدم همگرایی و 
همکاری کشــورها، این چالش های جهانی ادامه حیات 
بشــر روی زمین را به  مخاطره خواهد انداخت. به عبارت 
دیگر برای حل مشــکات جهانی نیاز بــه یک پارادیم 
جدید برای بازســازی اقتصاد جهانــی و برطرف کردن 
فقــر و تبعیــض و نابرابری در دنیا اســت و این پارادیم 
جدیــد تنها با جایگزین شــدن همگرایــی و همکاری 
 دولت هــا و حکومت ها به جــای رقابت های مخرب رخ 

خواهد داد.

رئیس کل دادگستری استان خبر داد:

سازش قطعی در دو فقره پرونده قتل عمدی و نجات 
دو محکوم از مجازات قصاص نفس در استان 

رئیس کل دادگستری استان خراسان شمالی از حصول 
ســازش و مصالحه در دو فقــره پرونده قتل عمدی و 
نجــات دو محکوم علیه از  اجــرای مجازات قصاص 

در استان طی پنج ماهه ابتدایی سال 1400 خبر داد.
 حجت الإســام والمســلمین جعفری با  قدردانی از  
روحیه  گذشــت اولیاء دم و همچنین تقدیر و تشــکر 
از تاش های مدیران قضایی و قضات اجرای احکام، 
واحدهــای مددکاری و صلح و ســازش زندان، اعضاء 
شــورای های حل اختاف و ســتاد اســتانی صبر و  
همچنین ریش سفیدان، معتمدین و معمرین و عوامل 
بومی و محلی در ایجاد  مصالحه فی مابین طرفین در 
این پرونده ها تصریح کرد:خوشــبختانه مردم  استان 
خراســان شمالی بارها ثابت کردند که در حوزه صلح و 
سازش سرآمد هستند و به همین اعتبار این استان در 

این خصوص عملکرد قابل ماحظه ای داشــته است 
و از دیرباز در ردیف اســتان های ممتاز کشوری قرار 
دارد بطوریکه می توان اذعان داشت در نتیجه اقدامات 
اصاحی انجام شده فرهنگ سازش بنحو قابل توجهی 

در بین مردم خراسان شمالی نهادینه شده است.
وی افزود:با وجود ظرفیت های فراوانی که این استان 
در زمینه صلح و سازش دارد و با لحاظ روحیه گذشت و 
مصالحه مردم ولایی و شهید پرور این استان و اشاعه 
فرهنگ صلح و سازش در بین این مردم بعنوان امری 
پسندیده و مورد قبول  انتظار داریم این روند اصاحی 

در سال جاری بیش از پیش  بهبود یابد.
جعفری با اشــاره بــه اینکه در تداوم مســیر اقدامات 
اصاحی زمینه ها و موجبات حصول سازش در 5 فقره 
پرونده قتل عمدی نیز تا حدود قابل توجهی در استان 

فراهم شــده؛ ابراز امیدواری کرد: با حصول ســازش 
قطعی تا پایان شهریور ماه سال جاری آمار مصالحه در 

این پرونده ها به 7 فقره افزایش یابد.
رئیس کل دادگســتری اســتان همچنین از بهبود 7 
درصدی  عملکرد شــوراهای حل اختاف استان طی 
پنج ماهه نخست سال جاری در مقایسه با مدت زمان 

مشابه در سال گذشته خبر داد.
وی خاطرنشــان کرد:در پنج ماهه ابتدایی سال جاری 
از مجمــوع 21 هزار و 247 فقره پرونده دارای قابلیت 
سازش تعداد 9 هزار 639 فقره یعنی بیش از 45 درصد 
پرونده ها به ســازش منتهی شده در حالی که در سال 
1399 از مجموع 18هــزار و 957 فقره پرونده دارای 
قابلیت ســازش تعداد 7هــزار و 142 فقره )معادل 38 

درصد پرونده ها( به مصالحه انجامیده است.

 استاندار خراسان شمالی امروز در جلسه ای اعام کرد: 
وزارت نیرو با موضوع افزایش ســهمیه استان از بهره 
بــرداری از آب های مــرزی از 16 به 40 میلیون متر 
مکعب موافقت کرده اســت و اکنون برای انتقال این 

آب باید بخش خصوصی پای کار بیاید.

 گفتنی است تاش مجدد مســئولان برای افزایش 
ســهمیه آب در خراســان شــمالی به ویژه در بخش 

صنعت از حدود 2 سال اخیر آغاز شد.
 این پیگیری ها برای قرار گرفتن خراســان شــمالی 
حداقــل در یکــی از پروژه های  انتقــال آب دریای 

عمــان، انتقــال آب از دریــای خزر و یــا افزایش 
ســهمیه اســتان از آب هــای مرزی انجام شــد تا 
اینکــه امــروز اســتاندار از نتیجه بخش بــودن این 
 پیگیــری ها و افزایش ســهمیه اســتان از آب های

 مرزی خبر داد.

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی از برگزاری 
مناقصه 10 کیلومتر دیگر از محور اسفراین به بجنورد 
حد فاصله پلیس راه اســفراین به ســمت بجنورد در 

آینده ای نزدیک خبر داد.
مهندس قاسم قاســمی در همراهی با دکتر امان الله 
حســین پور، نماینده محترم مردم شــریف اسفراین 
در مجلس شــورای اســامی، معاونت مهندســی و 
ســاخت اداره کل، نماینده شرکت ســاخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل در اســتان، روســای ادارات 
مرتبط و همچنین مشاورین و پیمانکاران از دو پروژه 
مهم شهرســتان اسفراین شامل دو بانده کردن محور 
اســفراین به بجنورد به طول 10 کیلومتر و همچنین 

راه آهن نقاب به اسفراین بازدید کردند.
 مهندس قاســمی مدیرکل راه و شهرسازی خراسان 
شــمالی در حاشیه این بازدید گفت: محور اسفراین به 
بجنورد جزو اولویت های اداره کل راه و شهرســازی 
اســت که با توجه بــه برنامه زمان بندی که توســط 

پیمانکار ارائه شده است پنج درصد از این برنامه عقب 
هستیم که می طلبد اکیپ های اجرایی در همه جبهه 
های کاری افزایش پیدا کنــد و اجرای پل ها و کنار 
گذرها و دوربرگردان ها هرچه زودتر عملیات اجرایی 
آن آغاز شــود تا بتوانیم این عقــب ماندگی را جبران 

کنیم.
وی اضافه کرد: با پیگیری هایی که توســط مقامات 
ارشد استان اســتاندار و جناب اقای دکتر حسین پور، 
نماینده محترم مردم اســفراین در مجلس شــورای 
اسامی و دکتر هوایی در تامین وتخصیص اعتبار این 
محور صورت گرفته است و تامین اعتبار که در دست 
اقدام است انشاالله به زودی ده کیلومتر دوم از سمت 

اسفراین به مناقصه خواهد رفت.
 امان الله حسین پور، نماینده مردم اسفراین در مجلس 
شورای اســامی نیز در این بازدید گفت: 10 کیلومتر 
محور اسفراین به ســمت بجنورد علیرغم اینکه چند 
درصدی از برنامه زمانبندی عقب اســت به خوبی در 

حال پیشرفت است و با توجه به پیشرفت این روزهای 
پروژه و برطرف شــدن مشکات آن عقب ماندگی در 

این زمینه جبران خواهد شد.
وی تصریح کرد: با توجه به خواســته های مردمی و 
تردد مردم در این مســیر با توجه به پیشــرفت خوب 
پروژه انتظار این را داریم که این پروژه زودتر از موعد 

مقرر یعنی زودتر از 18 ماه تمام و تحویل شود.
 همچنین دکتر حســین پور نماینده مردم اســفراین 
در مجلس شــورای اســامی به همراه مدیرکل راه 
و شهرســازی اســتان و دیگر مدیــران مرتبط از راه 
آهن نقاب به اســفراین بازدید و از نزدیک در جریان 

پیشرفت پروژه قرار گرفت.
 لازم بــه ذکر اســت راه آهن نقاب اســفراین در دو 
قطعه به طول 57 کیلومتر در حال احداث اســت که 
قطعه اول به طول 26 کیلومتر با 84 درصد پیشــرفت 
فیزیکی و قطعه دوم به طول 31 کیلومتر با 61 درصد 

پیشرفت فیزیکی قرار دارد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
گفت: یک میلیارد متر مکعب آب مصرفی اســتان 
در ســال اســت که از این میزان تنها 25 میلیون 
متر مکعب آب که حدود 2 درصد می شود، توسط 

صنایع مصرف می شود.
سیدعقیل مرتضوی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشــت: هم اینک صنایع استان توانمندی 
شیرین سازی و انتقال آب گران از دریای عمان را 

ندارند که خط اختصاصی انتقال آب داشته باشد.
وی گفــت: قیمت این آب ببش از 60 برابر قیمت 
آبی کــه هم اینک در اختیار دارنــد خواهد بود و 
همچنین حجــم نیاز آبی صنایع اســتان نیز زیاد 
نیســت که اقدام به انتقــال از طریق اجرای خط 
اختصاصی همچون ســایر اســتان ها آب از دریا 

کنند.
وی اظهار داشــت: صنایع استان توانمندی انتقال 
آب گــران از دریای عمــان را ندارند، وزارت نیرو 
انتقــال آب از دریا را بــا اولویت تخصیص آب به 
صنایع از طریق ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
مصوب کرد؛ ابر پروژه شیرین سازی و انتقال آب 
دریا بسیار پرهزینه است و دولت باید حمایت کند.

وی افــزود: وزارت نیرو در ســالهای 97-96 به 
صنایــع بخش خصوصی که کمبــود و یا آب نیاز 
دارند پیشــنهاد  تولید آب و برق را داشته است و 
حتی خرید مازاد برق تولیدی توسط دولت را ارایه 

داد.
وی گفت: در این راســتا انتقال آب از خلیج فارس 
و دریای عمان نیز با اولویت تخصیص آب صنعتی 
به بخــش خصوصی مصوب و برخی از ســرمایه 
گذاران بخش خصوصی در برخی از اســتان های 
کشور نیز اعام آمادگی کردند و بخش خصوصی 
که نیاز آبی داشتند طرحشان که توجیه اقتصادی 
نیــز دارد ارایه دادنــد و کار را آغــاز کردند، این 
موضوع توســط صنایع بزرگ در چندین اســتان 

مطالعه و اجرا شد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
پرمصرف ترین صنعت استان را پتروشیمی دانست 
و گفت: این واحــد تولیدی حدود پنج میلیون متر 
مکعــب آب مصرف می کند کــه از مجموع این 
میزان دو و نیم میلیون متر مکعب آب از منابع آب 
زیرزمینی و دو نیم میلیون متر مکعب آب از منابع 

آب سطحی برداشت دارد.
مرتضــوی اظهار داشــت: پتروشــیمی در طرح 
های توســعه ای خود نیاز به آب بیشــتری دارد 
کــه در این خصوص چاره ای جز اســتفاده از آب 
خاکستری)پســاب( را ندارد اما به علت هزینه بر 
بودن تصفیه فاضاب هنوز آن را اجرایی نکرده و 

در دست مطالعه است.
وی افزود: پتروشــیمی برای گســترش فاز دوم 
تقاضای اســتفاده از پساب را داده که تاکنون این 

آب نیز بلوکه شده است.
وی اظهار داشــت: مجتمع آلومینــا نیز می تواند 
از طریــق جمع آوری پساب شهرســتان گرمه و 
جاجرم  و یا ســایر منابع موجود طرح های توسعه 

ای نیز داشته باشد.
مرتضوی گفت: بیــش از 85 تا 90 درصد از اقلیم 
این اســتان نیمه خشک و  خشک است، در سال 

های گذشته خشکسالی نیز تاثیرگذار بوده است.
وی با اشــاره به اینکه در استان مشکات کمبود 
آب با توجه به کاهش بارندگی ها، بروز خشکسالی 
و اضافه برداشــت از منابع آب فعلــی وجود دارد 
اظهار داشت: هم اینک از 11 دشت استان وضعیت 
هشت دشت ممنوعه و بحرانی، سه دشت دیگر نیز 

آبخوان مناسبی ندارند.
مرتضــوی با بیــان اینکه در اســتان جهت طرح 
های توســعه ای کمبود آب داریم اما سرمایه گذار 
برای انتقــال آب از دریای عمــان نداریم افزود: 
برای ســرمایه گذاران و بخش خصوصی اســتان 
ایجاد خط انتقــال اختصاصی آب توجیه اقتصادی 
نــدارد، مکاتباتی نیز پیرو درخواســت وزارت نیرو 
با ســازمان صنعت، معدن و تجارت داشته ایم که 
سرمایه گذاران را برای این طرح معرفی کنیم اما 
صنعتی تاکنون در این خصوص درخواســتی برای 

سرمایه گذاری ارایه نداده است.
وی اظهــار داشــت: هــم اینک گلخانــه های 
بخش کشــاورزی نیاز به آب دارنــد، طرح های 
مختلف بخش کشاورزی و غیر کشاورزی همه به 
آب نیاز دارند اما سرمایه گذاران این خطه سرمایه 
گذاری هــای کان ندارند بلکه بیشــتر طرح ها 
کوچک و متوسط است که نیاز آبی کمی نیز دارند 
اما با توجه به وضعیت دشــت ها و سفره های زیر 
زمینی اســتان بعضا نمی توانیم به درخواست آنان 

نیز پاسخ مثبت بدهیم.
وی با بیان اینکه تامین آب از دریای عمان بدلیل 
هزینه های بســیار بالا و زمانبــر بودن اجرا برای 
کوتاه مدت به تنهایی راهکار تامین آب در استان 
نیست گفت: استفاده از منابع آب های  زیرزمینی 
در محدوده مرزی، استفاده از پساب،  صرفه جویی 
آب در حــوزه های مختلف بــه بخصوص بخش 
کشــاورزی، گسترش ســامانه های آبیاری نوین، 
تغییر الگوی کشــت، کشت گیاهان کم آب طلب 
و مقاوم به خشکی از دیگر راه کارها است که باید 
مد نظر ســرمایه گــذاران در بخش های مختلف 

باشد.

درخواست از دولت برای توجه به شرايط خاص 
استان در انتقال آب دريای عمان

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی با 
بیان اینکه برای صنایع اســتان ســرمایه گذاری 
انتقــال آب از دریــای عمان توجیه نــدارد اظهار 
داشــت: اما باید از دولت درخواست داشته باشیم، 
آبی که به خراســان رضوی انتقال داده می شود 
حداقل در راســتای حل مشکات استان به میزان 
آب مــورد نیاز صنعت و جایگزینــی منابع موجود 
برای کمبود آب کشــاورزی در اختیار خراســان 
شــمالی نیز قرار دهند که این موضوع نیز باید با 

حمایت دولت در تخصیص منابع  انجام شود.
مرتضوی با بیان اینکه در استان آب کافی نداریم 
به همین دلیل گاهی با برخی از طرح های پر آب 
بر نیز موافقت نمی شــود، در برنامه ششم توسعه 
بدلیل وضعیت بحرانی دشــت ها هیچ تخصیص 
آبی به اســتان داده نشده اســت، اما با این وجود 
به صنایع اولویت دار اســتان آب از محل لغو سایر 
تخصیص های عملیاتی نشده ، آب اختصاص داده 

شد.
وی افزود: با این وجود در  دو ســال گذشته بیش 
از 100 مورد تخصیص آب برای صنعت در استان 
داشــته ایم، متقاضیانی که در ســال های گذشته 
طرح ارایه داده اند اما معطل گذاشته بودند پروانه 
آنــان را لغو و به افراد جدید واگذار کردیم و مجوز 

اولیه را باطل کرده ایم.
مدیر عامــل شــرکت آب منطقه ای خراســان 
شمالی بر استفاده از پساب نیز تاکید کرد و اظهار 
داشت: سرمایه گذاران می توانند از آب خاکستری 
استفاده کنند اما بعضا به علت هزینه داشتن از آن 

نیز استقبال مناسبی نمی کنند.
وی بر اســتفاده از منابــع آب و خاک در محدوده 
های مرزی استان نیز تاکید کرد و گفت: هم اینک 
دو ســد در غامان و  جرگان ایجاد شده است 
که آب و خاک در مناطق مرزی اســتان مدیریت 

خواهد شد.
مرتضوی اظهار داشت: هم اینک حدود 90 درصد 
آب استان توســط بخش کشاورزی مورد استفاده 
قرار می گیــرد، که اگر تنهــا 10 درصد آن را با 
اجرای ســامانه های آبیاری نوین و کاهش سطح 
زیر کشــت کاهش دهیم می تواند آبی به میزان 
چنــد برابر مصــرف فعلی بخش صنعت اســتان 

را  تامین کند.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای خراســان 
شــمالی افزود: طرح های ســامانه آبیاری نوین 
راندمان آبیاری را افزایش می دهند اما نباید منجر 

به افزایش سطح کشت شود.

 نماینده ولی فقیه در خراســان شمالی و امام جمعه 
بجنورد گفت: کسانی که به دولت سیزدهم مشاوره 
می دهند باید افراد انقابی، با انگیزه و متخصص را 

برای مسوولیت ها معرفی کنند.
حجت الاسام رضا نوری در خطبه های این هفته 
نماز جمعه مرکز خراســان شــمالی اظهار داشت: 
امروز روز رفاقت بازی نیســت چرا که کشــور هم 
اکنون با مشکات فراوانی مواجه است بنابرین به 
افرادی که توان حل مشکات را داشته باشند نیاز 

دارد.
وی افزود: مشــاوران دولت افرادی را برای گرفتن 
پست پیشنهاد می دهند باید شجاعت لازم را برای 

گرفتن تصمیم های بزرگ  داشته باشند.
وی گفت: مشــاوران بدنبال احزاب و گروهایی که 
خودشان دوست دارند نباشند زیرا با این کار به خود 

و مردم خیانت کرده اند.
حجت الاســام نوری در ادامه خطاب به مسولان 
و مدیرانی که پای کار هســتند گفت: دولت جدید 
مدیرانــی را برمی گزید و نبایــد با این دید که قرار 
اســت سمت آنها تغییر می کند دست از کار کشیده 

و سست شوند زیرا این نگاه خیانت به نظام است.
وی گفت:  آنهایی که هم اکنون برســر کار هستند 
و هر نوع مســوولیتی دارند  باید با انگیزه به مردم 

خدمت کنند.
امام جمعه بجنورد در ادامه ســخنانش به وضعیت 
کنونی افغانستان اشاره کرد و گفت: آمریکا در سال 
201 وارد افغانســتان شد و گروه طالبان را نیز خود 
ایجاد کرد تا بتواند کل افغانســتان را به تصرف در 

بیاورد.
وی افزود: در این چندین ســال 500 تا 600 هزار 
نفر  افغان را کشتند و تعدادی را نیز ربودند و زندان 

ها  را پر از اسیر کردند.
نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی گفت: آمریکا 
خوی درنده خواهی بی رحم است که جوان مردم را 

در کشور خودش زندانی می کند.
وی گفت: آمریکا وعده هــای آزادی، آبادی و رفاه 
به مردم افغانســتان داده بود اما 20 سال است که 
مردم بارها در مراســم  و جشن هایشان مورد حمله 
آمریکایــی ها قــرا ر گرفتند و آنهــا را بمب باران 

می کردند و هیچ گاه امنیت جانی نداشتند.

رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان گرمه 
گفت: طی عملیات مشترک یگان حفاظت این اداره 
به همــراه نیروی انتظامی گرمــه و قرقبانان قرق 
اختصاصی اوزوم، یک نفر شکارچی متخلف سابقه 
دار که اقدام به شکار کبک نموده بود، دستگیر شد.

عبدالرحمــن زحمتی افــزود: از متخلف تعداد یک 
قبضه ســاح ســاچمه زنی غیرمجاز به همراه دو 

فشــنگ چارپاره، یک فشنگ ساچمه زنی و  لاشه 
دو قطعه کبک کشــف و ضبــط گردیده و متخلف 
پس از تکمیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شد.

وی اظهار داشت: طبق مصوبه شماره 442 شورای 
عالی حفاظت محیط زیســت، جریمه شکار و صید 
هــر قطعه کبک به لحاظ مطالبه ضرر و زیان مبلغ 

سه میلیون ریال تعیین شده است.

به گزارش اتفاقیه،صبح روز گذشــته در پی اعام 
مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر اینکه فردی 
اقدام به ضرب و شــتم و حبس خانــواده خود در 
مکانی نموده اســت، بافاصله نیروهای عملیاتی و  
سردار«سعید مطهری زاده« فرمانده انتظامی استان 

در در محل حادثه حضور پیدا می کنند. 
که در نهایت با صحبت های پدرانه فرمانده انتظامی 
اســتان با گروگانگیر  و هدایت همزمان نیروهای 
عملیاتــی فرد مــورد نظر به صــورت غافلگیرانه 

دستگیر و از وقوع یک فاجعه پیشگیری شد.  
گفتنی اســت خانواده این فرد کــه مورد ضرب و 
شــتم قرار گرفته بودند نیز توسط عوامل اورژانس 
به بیمارستان منتقل شدند که با بررسی های بعمل 

آمده خوشبختانه حال عمومی آنها خوب است. 
به گفته مشاوران و مددکاران حاضر در صحنه علت 
ایــن اقدام پدرخانواده اعتیاد شــدید به مواد مخدر 
صنعتی، نداشــتن تعادل روحی و روانی و همچنین 

اختافات خانوادگی بوده است.

سرپرســت شــهرداری بجنورد گفت: کلید سالن 
ورزشــی درنیایش بزودی به هیــات امنای محله 

نیایش واگذار خواهد شد.
 گودرزی افزود: ســوله و ســالن ورزشــی انتهای 
نیایــش ) روبــروی پارک شــهربازی ( بزودی به 
هیات امنای محله برای راهبری و اســتفاده عموم 
شــهروندان ساکن دراین منطقه واگذار خواهد شد، 
درتاشیم تا تجهیز و بهسازی سالن و بهسازی راه 
دسترسی با تعیین تکلیف امتیاز تاسیسات تا مهرماه 

به پایان برسد.
وی گفت:عملیات احداث و ســاخت سوله ورزشی 

نیایش از مجموعه ســالن ها و زمین های ورزشی 
روباز ده گانه در محات کم برخوردار اســت که از 
محل اعتبارات بازآفرینی شهری طی سال گذشته 
آغاز شــد و هم اکنون این سوله ورزشی به مرحله 

بهره برداری رسیده است.
گودرزی عنوان کرد:راهبری این امکانات را به هیات 
امنای محات واگذار می کنیم تا امکانات تامین شده 
برای ســاکنین محل هزینه و مورد بهره برداری قرار 
بگیرد.  وی افزود:رویکرد ما در مدیریت شهری ، توزیع 
متوازن خدمات و امکانات با تکیه بر توانمند ســازی 

محات کم برخوردار شهری است.

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی از افتتاح بیش 
از 824 طرح اشــتغال مددجویان تحت حمایت این 

نهاد به مناسبت هفته بزرگداشت دولت خبر داد.
مجیــد الهی راد افزود: بــرای راه اندازی این طرح 
هــا بیش از 28 میلیارد و 630 میلیون تومان اعتبار 

هزینه شده است.
وی در ادامــه به بیــان گزارشــی از فعالیت های 
حوزه اشتغال این نهاد اشاره کرد و گفت: این نهاد 

توانسته معادل30  با پرداخت تســهیات  حمایتی 
درصد مشــاغل خرد و خانگی استان، طرح ایجاد 

کند.
وی گفت: سال قبل 172 میلیارد تومان برای ایجاد 
چهار هزار فرصت شــغلی مددجویان تحت حمایت 
این نهاد هزینه شد و تاش داریم تا امسال 6 هزار 
و 181 فرصت شــغلی برای مددجویان و نیازمندان 

ایجاد شود.

استاندار :  سهمیه خراسان شمالی از آب های مرزی افزایش یافت

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی خبر داد؛

۱۰ کیلومتر دیگر از محور اسفراین به بجنورد به مناقصه خواهد رفت

صنایع خراسان شمالی ۲ درصد آب تولیدی را مصرف می کنند 

امام جمعه بجنورد: 

افراد انقلابی و متخصص زمام امور را 
برعهده بگیرند

شکارچی غیر مجاز گرمه ای در چنگال قانون گرفتار شد

صحبت های پدرانه فرمانده مانع از وقوع یک 
فاجعه شد 

توسعه فضاهای ورزشی در محلات کم برخوردار 
به همت شهرداری بجنورد

افتتاح بیش از 8۲4 طرح اشتغال مددجویان کمیته 
امداد خراسان شمالی به مناسبت هفته دولت

جولان کرونا در سایه  عادی انگاری؛

۱4 فوتی و ۱87 بستری جدید 
کرونایی در استان

رییس دانشــگاه علوم پزشکی خراســان شمالی گفت: با 
اعام نتایــج قطعی آزمایش های انجام شــده،طی 24 
ساعته گذشــته و تا ظهر امروز 12 شهریور ماه، متاسفانه 

14 نفر از بیماران مبتا به کرونا در استان فوت شدند. 
دکتر سید احمد هاشمی افزود: با بستری 187 بیمار جدید 
طی 24 ســاعت گذشــته، هم اکنون 844 بیمار دارای 
عایــم بیماری کووید 19 در بیمارســتان های اســتان 

بستری هستند.
 وی خاطرنشان کرد: متاسفانه تعداد موارد ابتا و بستری 
بقــدری افزایش یافته که دیگر تخت خالی وجود ندارد و 

بیمارستان ها در حالت بحرانی قرار دارند.
وی گفت: شــدت بیماری زایی همراه با تاخیر در مراجعه 
بیمــاران به مراکز درمانی و خود درمانی ســبب افزایش 

میزان بستری و مرگ و میر شده است.
وی افزود: از همه مردم درخواســت می کنیم شــدیدا به 
رعایت پروتکلها پایبند باشــند و به محض شروع عایم 
بیماری به در دسترس ترین پزشک مراجعه کنند و زمان 

طایی درمان را از دست ندهند.

آغاز فعالیت دوباره ۳ واحد 
تولیدی صنعتی در هفته دولت

رئیــس اداره صنعــت، معــدن و تجــارت شهرســتان 
جاجــرم از شــروع بــکار دوبــاره 3 واحــد تولیــدی 
 صنعتــی در هفتــه دولت امســال با حمایــت فرماندار

 جاجرم خبر داد.
ولی اله اسماعیلی از شــروع بکار دوباره 3 واحد تولیدی 
صنعتی در هفته دولت امســال با حمایت فرماندار محترم 
خبر داد و بیان داشت: در میان پروژه های حوزه صنعت، 
معدن و تجارت که در هفته دولت امسال به بهره برداری 
رسید، 3 پروژه مربوط به فعالیت مجدد واحدهای صنعتی 
بوده که بنا به دلایلی چرخ تولید آنها در گذشــته متوقف 
شــده بود. وی افزود: کارخانه نمک گــردون با دریافت 
تسهیات رونق تولید بخش بسته بندی نمک آن شروع 
بکار نموده و محصولات آن در حال ارائه به بازار میباشد 
و شرکت دانش بنیان طراحان فرآیند شیمی سبز جاجرم 
نیز با ســرمایه گذار مجدد و برورسانی تجهیزات فعالیت 
خود را در زمینه انواع قرص های ضد عفونی کننده آغاز و 
جواز ساخت تولید محلول ضد عفونی اش در هفته دولت 
صادر شد. رئیس اداره صمت شهرستان جاجرم در ادامه از 
فعالیت کارخانه صنعت گستران تولید کننده انواع لوله ها 
پلی اتیلن و نوارهای آبیاری قطره ای گفت و بیان داشت: 
تمامی مراحل شــروع بکار آن توسط سرمایه گذار بخش 
خصوصی بوده و خواســتار همکاری بانــک ارائه دهنده 
تســهیات به آن در پرداخت معوقات بانکی و همچنین 
حمایت مدیران کشاورزی استان از واحد مذکور در فروش 

محصولاتش شد.
وی در پایان مجمــوع اعتبار پروژه های حوزه صمت در 

هفته دولت را 182 میلیارد ریال اعام کرد.

خبر
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یادداشت

کمبود سیمان نداریم، کمبود 
ایمان داریم!

بنیانگذار صنعت نوین بتن در ایران در یادداشــتی با اشاره به 
هزینه بر بودن تولید سیمان، صادرات هر تن از آن به قیمت 

12 تا 14 دلار در دولت قبل را نوعی خیانت دانست.
به گزارش ایسنا، در یادداشت علی اصغر کیهانی آمده است: 
گزارش اخیر مرکز پژوهشــهای مجلس شورای اسامی با 
عنوان »بررسی مشکات ساختاری صنعت سیمان و دلایل 
آشــفتگی بازار در هفته های اخیر« تنها گوشه ای از فاجعه 
بزرگی اســت که درباره رانت پنهان نفتی در ســالهای اخیر 
در کشــور ما در جریان بوده و تعدادی ســودجوی حرفه ای 
پشــت برخی کارخانه ها به تاراج منابع ملی پرداخته اند و از 
کنار این تاراج، چند دوجین مدیر سود و پاداشهای میلیاردی 

به جیب زده اند.
این گزارش گویای آن اســت که کشور ما با سرعت سرسام 
آوری به ســمت نابودی منابع و ذخایر معدنی و تاراج انرژی 
در حرکت اســت و صد البته این نابودی نه ربطی به آمریکا 
و دشمنان خارجی که با دســتان پرتوان وزرا و مدیران کل 
و دولتمردان خودمــان اتفاق می افتد. مدیرانی که این همه 
خســارت به مردم و منابع ملی وارد کردند، میلیاردها تومان 
حقــوق و مزایا و پــاداش هم می گیرند و زبانشــان هم به 

اصطاح دراز است.
از نویســنده آلمانی هاینریش بل نقل اســت که گفته است 
بعد از هیتلر، آلمانی ها درک کردند که او چه بایی بر ســر 
کشــور و زیربناهای آن آورد. اما یک چیز نابود شده هم بود 
که فقط روشــنفکران فهمیدند و آن خیانت هیتلر به کلمات 
بود. خیلی از کلمات شــریف معانی خود را از دســت دادند؛ 
پوچ شده بودند؛ مسخره شده بودند؛ آشغال شده بودند؛ مثل 
آزادی، آگاهی، پیشــرفت و عدالت. پس از گذشت 70 سال 
این بار صنعت ســیمان تاریخ را به شــکل مضحکی تکرار 
کرده اســت. چه اینکه درپشــت نقابهای ظاهر فریبی بنام 
توسعه صنعتی، صادرات، پیشرفت، اخذ رتبه نخست صادرات 
ســیمان در جهان، در عمل به تاراج منابع ملی پرداخته شد. 
فاجعه بار تر از این تشــخیص و مشــاهده این گمراهی از 
ســوی مدیرانی در مجلس و دولت و ســکوت و بی توجهی 
به این رویه نابودکننــده و بعضاً همراهی و همدلی بوده که 
ممکن است در اثر کاهی بوده که کارخانه های سیمان به 

سر آنها گذاشته اند.
سیمان یکی از مهمترین مصالح ساختمانی است که در تمام 
ســاخت و ســازها و پروژه های عمرانی حضور دارد و فاقد 
جایگزین است. سیمان در مرحله مصرف محصول انحصاری 
است و در کشــور ما تولید این محصول نیز به انحصار پنج 
سهامدار خصولتی و دستگاه عمومی غیردولتی در آمده است. 
با مدیرانی که چند دهه اســت به عنوان پدرخوانده های این 
صنعت در آمده اند و کلیه سیاست گذاریها برای چگونگی و 
میــزان تولید، توزیع و عرضه و فروش و قیمت گذاری آن را 
با تبانی همدیگر تعیین می کنند. در این میان تنها چیزی که 
برایشــان اهمیتی ندارد، مردم و منافع ملی و محیط زیست 
است و به تنها چیزی که فکر می کنند، پاداشهای میلیاردی 
سالانه است. فقط در یک قلم، پاداش پایان سال عضویت در 
هیئت مدیره یکی از معاونان رییس جمهور سابق در یکی از 

کارخانه های سیمان 570 میلیون تومان بوده است.
در گزارش مرکز پژوهشــهای مجلس شورای اسامی می 
خوانیم که در چشــم انداز برنامه راهبردی صنعت ســیمان 
پیش بینی شــده که ایران رتبه نخســت تولید ســیمان در 
منطقه و به بزرگترین صادرکننده ســیمان دنیا تبدیل شود. 
عنوان پر طمطراقی که چه بســا وزیر صمت وقت به هنگام 
امضای این ســند، کلی هم به این دســتاورد خود مباهات 
کرده است. صنعت سیمان در مسیر رسیدن به این موقعیت، 
دست اندازی های وســیعی به منابع ارزی کشور کرده و از 
ســال 1384 تا 1392 با بهره مندی از ذخایر ارزی کشــور 
)میلیاردها دلار( ظرفیت تولید سیمان را از 32میلیون تن در 
سال 1382 به 88میلیون تن در سال 1397 و برنامه دارد تا 
120 میلیون تن تا سال 1404 افزایش دهد )البته بخشی از 
سرمایه های توسعه صنعت سیمان نیز در 35 سال گذشته در 
ذیل فاکتورهای فروش سیمان تحت عنوان »احداث صنعت 
و »طرحهای توسعه« و »نوســازی کارخانجات« و امثالهم 
... فراتر از قیمت مصوب ســیمان از جیب مصرف کنندگان 

سیمان دریافت شده است(.
با این حال اوج فاجعه اینجاست که در میان کسانی که چنین 
چشم اندازی برای صنعت ســیمان تصور کرده اند، از جمله 
دلایل اصلی این رویکرد هدف گذاری برای صادرات سالانه 
بیش از 30 میلیون تن ســیمان بوده و دلیــل این رویکرد 
را »ارزان بــودن قیمت ســوخت و انــرژی در ایران« و نیز 
»فراوانــی و ارزانی منابع معدنی در ایران« ذکر کرده اند. آیا 
افرادی مثل نعمت زاده و جهانگیری که پر ادعا ترین وزیران 
صنعت بعد از انقاب هســتند، در این حــد درک و فهم از 
مناسبات اقتصادی ندارند که بدانند سوخت و انرژی در همه 
جای دنیا قیمت مشــخصی دارد و اگر انرژی در قالب نفت و 
گاز و بنزین و مازوت با یارانه در ایران توزیع می شــود، در 
واقع این یارانه به منظور کمک به زندگی و رفاه مردم ایران 

تخصیص یافته و نه برای آبادانی سایر کشورها؟!
22 دلار انرژی را می سوزانیم تا محصولی تولید کنیم که آنرا 
به 14 دلار بفروشیم! آیا برای اثبات کج فهمی سندی محکم 
تــر از این هم می توان ارائه کــرد؟ آیا آقایان وزرا و وکا و 
مدیران کل و مدیران کارخانه های سیمان با اموال شخصی 

خود نیز چنین می کنند؟
نکته جالب اینکه بخــش قابل توجهی از این صادرات نه با 
ارز بلکه با ریال صورت گرفته است؛ یعنی حتی ارز صادراتی 
نیز به کشور برنگشته است. برابر گزارش مرکز پژوهشها، ارز 
مورد نیاز صنعت ســیمان جهت تامین نیازهای خارجی خود 
به میزان 30میلیون دلار در سال از محل دیگری تامین شده 
اســت. تولید هر تن سیمان یک تن انواع گاز گلخانه ای نیز 
وارد محیط زیســت می کند و از محل سیمان صادراتی بطور 
متوسط ســالانه 14 میلیون تن انواع گازهای گلخانه ای به 
محیط زیســت کشور خســارت و آلایندگی وارد شده است. 
این میزان آلایندگی زیســت محیطی برابر ظرفیت پالایش 
یک میلیون هکتار جنگل است. واقعاً باید به استعداد مدیران 
دولتی صنعت کشور و مدیران کارخانه های سیمان در یک 
دهه گذشــته چه گفت؟ 1.5 تن منابع معدنی شــامل سنگ 
آهک، خاک رس، ســنگ آهن از ذخایر ملی کشور برداشت 
می کننــد و همزمان یک تن گاز گلخانــه ای وارد محیط 
زیست می کنند و با سوزاندن سوختی به ارزش 22 دلار، در 
نهایت کالایی تولید می کنند که آن را به ازای هر تن 12 تا 

14 دلار به کشورهای همسایه می فروشند.

 مدیر عامل سابق بورس انرژی، قیمت گذاری دستوری 
را بــرای اقتصاد کشــور مناســب ندانســت و گفت: 
قیمت گذاری دســتوری ضمن از بین بردن شفافیت از 
بازار کالا و افزایش رانــت در بازارهای مختلف، باعث 
می شود تا ســرمایه گذار قادر به برنامه ریزی برای ورود 

سرمایه های خود به بخش تولید نباشد.
سید علی حســینی به قیمت گذاری دستوری و تبعات 
اجرای آن در اقتصاد کشور اشــاره کرد و افزود: تجربه 
نشان داده اســت که در قیمت گذاری دستوری نه تنها 
قیمت های اعام شده بر روی کالاها اعمال نشده است 
بلکه مصرف کنندگان همیشه مجبور به پرداخت هزینه 

های بیشتری برای کالای مدنظر بوده اند.
وی بــه معضات قیمت گــذاری دســتوری بر روی 
کالاهای مختلف اشــاره کرد و گفــت: قیمت گذاری 
دستوری باعث از بین رفتن شفافیت لازم از بازار کالا و 
افزایش رانت در بازارهای مختلف خواهد شد، در نهایت 
با اجرای قیمت گذاری دســتوری نه تنها هیچ حمایتی 
از مــردم یا مصرف کننده صورت نمی گیرد بلکه هزینه 

بیشتری به آنها برای خرید تحمیل خواهد شد.
حســینی اظهار داشت: از دید ســرمایه گذاری، تعیین 
قیمت یک کالا به صورت دستوری عما امکان برنامه 
ریزی برای سرمایه گذاری را از بین خواهد برد و سرمایه 
گذار دیگر قادر به برنامه ریزی برای ورود سرمایه های 

خود به تولید آن کالا نیست.
مدیر عامل سابق بورس انرژی اظهار داشت: این موضوع 
به تدریج باعث کاهش میزان تولید کالا، کاهش عرضه 
نسبت به تقاضا در بلندمدت و نیز شوک قیمتی می شود 
که در این میــان خریدار یا مصرف کننده متحمل ضرر 
و زیان های ایجاد شــده خواهند شــد؛ بنابراین به طور 
کلی با توجه به وجود چنین مشکاتی استفاده از قیمت 

گذاری دستوری مناسب اقتصاد کشور نیست.
وی اظهار داشــت: گاهی چنین سوالی مطرح می شود 
که اگر قیمت گذاری دستوری مناسب نیست، باید بازار 
کالاها رها شــوند و بدون قید و شــرط قیمت گذاری 
شــوند؟ پاســخ قطعا منفی اســت، این اقدام هم مانند 
قیمت گذاری دســتوری درست نیســت، بهتر است در 
ایــن میان با ارتقای شــفافیت و رقابت، تقویت عرضه، 
بهبود نظام توزیع و نظارت دقیق و قاطع بر بازار ســازو 
 کارهایی مورد استفاده قرار گیرد که منجر به قیمت های 

تعادلی شوند.
حسینی تاکید کرد: تجربه نشان داده است که در صورت 
رهایــی بازارها، برخی از افراد با هدف ســودجویی و با 
استفاده از رانت اطاعاتی باعث می شوند تا مردم عادی 
قادر به استفاده از کالاها با قیمت تعادلی نباشند؛ بنابراین 
لازم اســت تا دولت ضمن استفاده از روش های رقابت 
محــور با نظارت بر بازار و حتــی مداخله در زمان های 

لازم اقدام به حمایت از حقوق مصرف کنندگان کند.
مدیر عامل ســابق بــورس انرژی گفــت: در کنار این 
موضوع، رهــا کردن بازار بدون نظارت دولت و مقررات 
گذاری هم به نفع اقتصاد کشور نیست، در این زمینه باید 
به طور حتم اقدامی صورت گیرد که در کشــور ترکیبی 
از آزادی عمل، شــفافیت و رقابت و نظارت وجود داشته 
باشــد تا مســوولان در مجموع بتوانند ضمن حمایت 
 و تشــویق تولید کننــده، منافع مصــرف کننده را هم 

تامین کنند.
وی با اشــاره به اینکه در این میان مصرف کننده باید 
بــه لحاظ قیمتی و وجود کالا به میــزان کافی در بازار 
آســوده خاطر باشــد، افزود: برای مثــال موضوع برق 
که یکی از مســایل اخیر در کشــور اســت، نشان داد 
که اعمال قیمت گذاری دســتوری و کند شــدن روند 
ســرمایه گذاری در تولید برق منجر به محدودیت تعداد 

زیــادی از خانوارهــا در مقطعی از ســال برای مصرف 
برق می شــود کــه در کنار این اتفاق، اقتصاد کشــور 
 نیز تحت تاثیر تعطیلی صنایع دچار خســارت و چالش 

خواهد شد.
حسینی خاطرنشان کرد: به طور کلی ایجاد بازار رقابتی 
به همراه نظارت بر فعالان بــازار در کوتاه مدت و بلند 

مدت به نفع اقتصاد کشور و مردم خواهد بود.
 به گــزارش اتفاقیه به نقل از ایرنا مدیر عامل ســابق 
بورس انــرژی تاکید کرد: بهتر اســت دولت از تصدی 
گری در اقتصاد خارج شود، زیرا دولت نمی تواند به طور 
همزمان عهده دار مدیریت بازار، مقررات گذاری، نظارت 

و  از طرفی سرمایه گذاری باشد.
وی بــه کمک بــورس های کالایی در کشــف قیمت 
های تعادلی کالاها و شفافیت در انجام معامات اشاره 
و اظهار داشــت: بورس های کالایی در صورت رعایت 
مقررات و وجود نظارت کافی، می توانند به شکل گیری 
بازار رقابتی و شــفاف کمک کننــد و این هدف نیازمند 
آن اســت تا مقررات حاکم بر بورس ها بتواند  شرایطی 
را فراهــم کند که حجم عرضه ها و تعداد آنها به میزان 
کافی و مستمر و منظم  باشد و در کنار آن زمینه حضور 
تعداد قابل توجهی خریدار و عرضه کننده در این بازارها 

فراهم شود.

قیمت گذاری دستوری باعث از بین رفتن شفافیت و ایجاد رانت می شود

از آزادسازی سهام عدالت تا اسارت سهام مشمولان!
از آزادسازی ســهام عدالت حدود 16 ماه می گذرد، 
پرونــده نیمه تمامی که هرچنــد وقت یک بار یک 
فصــل جدید به آن اضافه میشــود اما در هیچکدام 
از این فصل ها، مشــمولان امکان دسترسی به حق 

خود را ندارند!
به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایسنا، فرایند آزادسازی 
ســهام عدالت، ســال 1399 بعد از حدود 14 سال 
صورت گرفت تا مردم مالک ســهام خود باشند؛ بر 
این اساس مشــمولان حق انتخاب داشتند تا سهام 
خود را به صورت مستقیم یا غیرمستقیم اداره کنند. 
با این حال شرایطی پیش آمد که تقریبا هیچ کدام از 
افراد دو گروه مذکور، نتوانستند آنطور که انتظار می 

رفت مالک سهام خود شوند.
در واقع ماجرا از این قرار اســت که اردیبهشت سال 
گذشــته مقام معظم رهبــری موافقت خــود را با 
آزادسازی سهام عدالت در اباغیه ای اعام کردند و 
بافاصله به مشمولان این امکان داده شد که یکی 
از دو روش مســتقیم و غیرمستقیم را برای مدیریت 
ســهام خود انتخاب کنند و اعام شــد که در روش 
مســتقیم افراد می توانند شــخصا نسبت به فروش 
ســهام خود اقدام کنند اما در روش غیر مســتقیم 
افراد سهامدار شــرکت های سرمایه گذاری استانی 
باقــی خواهند ماند. در این راســتا حدود 19 میلیون 
نفر روش مســتقیم و حدود 30 میلیون نفر نیز روش 

غیرمستقیم را برای مدیریت سهام خود برگزیدند.
از ۳۰ تا ۹ میلیون تومان!

فرایند آزادسازی در روزهای اوج بازار سرمایه صورت 
گرفت و شــاخص در پی کسب رقم دو میلیون واحد 
بــود. در آن روزهــا ارزش واقعی ســهام عدالت به 
ارزش اولیه حدود 500 هــزار تومان به 30 میلیون 
تومان رســیده بود و این رقم وسوسه کننده بسیاری 
از ســهامداران را بر آن داشــت تا نسبت به فروش 
سهام خود اقدام کنند. البته در ابتدا 30 درصد سهام 
عدالت و چندی بعد 30 درصد دیگر آزادســازی شد 
و قرار بود 22 بهمن ســال 1399، باقی مانده سهام 
آزادسازی شود که این اتفاق رخ نداد. البته اشخاص 
نمی توانستند سهام خود را به فروش بگذارند و برای 
فروش ســهام خود باید از طریق بانک و کارگزاری 

اقدام می کردند.
در همــان روزها بود که عوامل مختلف دســت به 
دســت هم دادند تا ریزش بازار استارت بخورد. یکی 
از همین عوامل نیز فشــار فروشــی بود که ســهام 
عدالت به بازار تحمیل می کرد و همین اتفاق باعث 
شــد تقاضای بسیاری از مشمولان به نتیجه نرسد و 
درحالی که همســو با روند کاهشی بازار سرمایه، از 
ارزش واقعی سهام عدالت کاسته می شد، سهام مردم 
فروش نمی رفت و در نتیجه پولی به حســاب آن ها 

واریز نمی شد!
در نهایت مسئولان در شــهریورماه تصمیم گرفتند 
برای جلوگیری از ریزش بیشتر بازار سرمایه، فروش 
ســهام عدالت را متوقف کنند، بنابراین مشــمولان 
حتی از طریق بانک و کارگزاری هم نمی توانســتند 
اقدام به فروش ســهام خود کنند. هرچند در شــش 
ماهه دوم سال وعده هایی برای فروش سهام عدالت 
از جمله امکان خرید این سهام توسط هلدینگ های 
بزرگ داده شد، اما این وعده ها تا پایان سال اجرایی 

نشــدند. این درحالی اســت که ارزش واقعی سهام 
عدالت بــا ارزش اولیه حدود 500 هزار تومانی، تا 9 

میلیون تومان هم کاهش پیدا کرد.
تکلیف سرمايه های مردم چه می شود؟

در آن ســوی ماجــرا نیز غیرمســتقیم هایی بودند 
که سهام دار شرکت های ســرمایه گذاری استانی 
شــده بودند و ارزش این شــرکت ها به بیش از 34 
هزار میلیارد تومان رســیده بود. در این راســتا، قرار 
بود مجامع الکتریکی شــرکت های سرمایه گذاری 
استانی برگزار شود تا سهامداران با حضور در مجامع 
اعضای هیات مدیره شرکت ها را انتخاب کنند. این 
اتفاق که به عبارتی بزرگ ترین انتخابات اقتصادی 
کشور محسوب میشد قرار بود در 20 اسفندماه سال 

گذشته صورت بگیرد اما در نهایت لغو شد.
هرچند مســئولان به طور رســمی دلیلی برای لغو 
انتخابات ذکر نکردند اما باید گفت مخالفت شرکت 
های سرمایه گذاری استانی و انتقاد به نحوه برگزاری 
مجامع )زیرا مشــمولان برای حضور در مجامع باید 
ســجامی می شدند و شرکت ها بر این باور بودند که 
همه مردم امکان دسترسی به اینترنت و ثبت نام در 
ســجام را ندارند( باعث لغو این جریان شد و در حال 

حاضر نیز خبری از این فرایند نیست.
آغاز فروش تدريجی سهام عدالت!

در هــر صورت چنــدی پیش محمدعلــی دهقان 

دهنوی- رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعام 
کرد قرار است فروش ســهام عدالت تدریجی آغاز 
شــود. به گفته وی باید تاش کرد تا این اقدام  به 

صورت ماهانه و با درصدهای کم اجرایی شود.
دهقان تاکید کرده بود که به هیچ عنوان لازم نیست 
که یکباره 30 درصد از سهام عدالت آزادسازی شود، 
در این زمینه می تــوان به منظور جلوگیری از تاثیر 
منفی آن بر معامات بورس در هر مرحله یک درصد 

از آن را در بازار آزادسازی کنیم.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار درمورد زمان 
اجرایی شــدن برنامه های در دســتور کار سازمان 
بورس برای فروش ســهام عدالت نیز گفته بود که 
زمان اجرایی شدن این تصمیمات وابسته به وضعیت 
بازار اســت، هر لحظه که احساس شود این اقدامات 
 تاثیر منفی را بــر بازار می گذارد اجرای آنها متوقف

 خواهد شد.
فروش سهام خود را لغو کنید

پس از صحبت های دهقان، شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی در اطاعیه ای اعام کرد که آن دســته از 
مشمولان ســهام عدالتی که سفارش فروش سهام 
خود را در ماه های گذشته در درگاه های الکترونیکی 
شرکت های کارگزاری و یا سیستم بانکی ثبت کرده 
اند اما با توجه به تغییرات قیمتی ایجاد شــده از روز 
ثبت ســفارش تاکنون، قصد انصراف دارند، تا تاریخ 

تعیین شــده ) 5 شــهریورماه 1400( مهلت دارند، 
ســفارش های خــود را لغو کننــد. اطاعیه ای که 
به نظر میرسید ســعی در منصرف کردن مشمولان 
در فروش سهام عدالت داشــته که البته با توجه به 

شرایط حساس بازار سرمایه نیز دور از انتظار نبود.
فروش خرد نداريم

پس از آن نیز مدیر نظارت بر بورس های ســازمان 
بورس و اوراق بهادار اعام کرد که فروش ســهام 
عدالت با توجه به شــرایط حاکم بر بازار به صورت 

بلوکی انجام خواهد شد.
در نهایــت نیز دهقان در مصاحبــه اخیر خود تاکید 
کرده اســت که در حال حاضر ســهامداران عدالت، 
مالک این ســهام هســتند؛ ولی فروش این سهام 
مشروط به آن اســت که صدمه ای به بازار سرمایه 
وارد نشــود. ازآنجاکه حجم سهام عدالت زیاد است، 
اگر به صورت خرد در بازار عرضه شــود، این امکان 
وجود دارد که با افزایش عرضه ها در بازار ســرمایه، 
تعادل بازار به هم بخورد. از این رو، فروش ســهام 
عدالت به صورت بلوکی انجام خواهد شــد. در حال 
حاضر شــرایط بازار سرمایه، شــرایط مناسبی است 
و برخی حقوقی های بازار که خریدار ســهام عدالت 
باهدف نگهداری بلندمدت یا کســب کرســی های 
مدیریتی هســتند، درخواست آزادســازی معامات 
ســهام عدالت را داشته اند. البته امکان معامله بلوکی 

ســهام عدالت در ماه های قبل هم وجود داشته ولی 
با توجه به شــرایط بازار، فروش سهام عدالت راکد 

بوده است.
دهقان بر این موضوع نیز تاکید کرده است که فعاً 
هیچ برنامه ای برای آزادسازی معامات سهام عدالت 
به صورت خــرد وجود ندارد. در عیــن حال، امکان 
فروش بلوکی ســهام عدالت، فرصت لازم را برای 
افرادی که تمایــل به نقد کردن پرتفوی خود دارند، 
فراهم خواهد کرد. ســهام عدالت، سهام ارزشمندی 
است و ما همیشه به این دسته از سهامداران توصیه 
کرده ایم اگر نیاز فوری به پــول ندارند، نه تنها این 
دارایی ارزشــمند خود را از دست ندهند، بلکه حتی 

میزان آن را افزایش دهند.
حقی که در اختیار  مردم نیست!

با این حال و با پذیرش اینکه ممکن اســت امکان 
فروش ســهام عدالت به صورت خرد باعث فشــار 
فروش در بازار شود، این سوال وجود دارد که سناریوی 
نهایــی برای این دارایی مردم کــه هنوز و حتی در 
روزهای بعد از آزادســازی در اختیارشان قرار نگرفته 
است چیست؟ درحالی که یک روز وعده آغاز دوباره 
فروش سهام داده میشود، یک روز از مشمولان تقاضا 
میشــود سفارش فروش خود را لغو کنند و در نهایت 
 اعام میشــود که تا اطاع ثانوی خبری از فروش

 خرد نیست!

بردن سیمان به بورس بهترین کار 
ممکن است!

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام های ودیعه مسکن به کارگران، 
بردن ســیمان به بورس در شرایط حاضر را اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار 
به ثبات برسد و نرخ مصالح منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، 

ساخت و ساز رونق می گیرد و شغل های زیادی از این طریق فعال می شوند.
حمید حاج اسماعیلی ، اظهار کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از راهکارهای 
موثر برای تقویت قدرت خرید یا اجاره مســکن کارگران است که خوشبختانه از 
سال گذشــته به جهت حمایت از خانوارها و اقشار ضعیف پرداخت آن در دستور 

کار قرار گرفت و امسال نیز ادامه دارد.
وی افزود: در شــرایطی که دســتمزدها کفاف اجاره بهای کارگران را نمی دهد، 
پرداخت وام های ودیعه مســکن در افزایش قدرت معیشت و کاهش هزینه های 

زندگی کارگران اثر گذار است.
این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاستگذاری ها در حوزه مسکن موفقیت لازم 
را داشت امروز رشد بیش از 50 درصدی مسکن و افزایش هزینه های اجاره بها 

و فشار بر خانوارهای کارگری را شاهد نبودیم.
به گفته حاج اســماعیلی با وجود آن که ظرفیت های زیادی به لحاظ اقتصادی و 
اشتغال در بازار مسکن وجود دارد آنطور که باید از فرصت های موجود برای رونق 
بازار مسکن و به دنبال آن فعال کردن شغل های مرتبط با آن استفاده نکرده ایم.

وی در عیــن حال بر لزوم ثبات در بازار مســکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح 
تاکید و خاطرنشــان کرد: دولت باید تاش کند که ثبــات در بازار به وجود آید، 
اگر این اتفاق بیفتد قیمت مصالح منطقی می شــود و به دنبال آن قیمت مسکن 
و اجاره بها متعادل شــده، ساخت و ساز رونق می گیرد و شغل های زیادی از این 

طریق فعال می شوند.
 به گزارش اتفاقیه به نقل از ایســنا ،این کارشناس اشاره ای هم به بردن مصالح 
به ویژه ســیمان در بورس کرد و با بیان اینکه دلالان مانع توزیع صحیح مصالح 
در بازار می شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیری است که هم به لحاظ قیمت 
هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم در بحث قیمت هم در 
توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار مصالح ساختمانی 

سخت باشد، بورس شرایط بهتری است.
حاج اســماعیلی در توضیح مزایای ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به 
آنکه در بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می شود و هم قیمتها منطقی 
است، بردن ســیمان در بورس بهترین کار ممکن است؛ اگر بازار آزاد باشد نمی 
توانیم دلالان و واســطه ها را حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار 

می کنند و اجازه نمی دهند مصالح به درستی توزیع شود.
وی گفت: اگرچه بورس راهکار مناســبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به 
بورس باشــد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم بلکه دولت باید تاش 
کند که ثبات در بازار ایجاد شــود. اگر بازار به ثبات برســد، بیشتر مشکات حل 

می شود.



  Vol.1،No.28،  .Mar 5،2011

WWW.ETEFAGHYEH.IR

صاحب امتیاز   :   حسین رفیعی
مدیر مسئول     :   حسین رفیعی

روزنـامه اقتصادی سیاسی و فرهنگی استان خراسان شمالی

آدرس دفتر مرکزی: خراسان شمالی، بجنورد
بلوار استقلال - نبش چهارراه نگارستان 

ساختمان نیکان - طبقه سوم
روابط عمومی :      05832255411
شماره فکس :        05832255677

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

WWW.ETEFAGHYEH.IR

ETEFAGHYEH DAILY NEWSPAPER

روزنامه صبح استان خراسان شمالی

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

etefaghyeh@gmail.com  :پست الکترونیک

Vol.2355 ، No.2365 . June ،2021شنبه 1400/06/13 سال یازدهم - دور جدید - شماره 2365 - مسلسل 2355

دختر وزير اسبق بهداشت: عمدی بودن سقوط پدرم صحت ندارد
شیرین طریقت منفرد دختر وزیر بهداشت دولت دهم، درباره آخرین وضعیت جسمانی پدر 
خود توضیحاتی داد. شــیرین طریقت منفرد دختر وزیر اسبق بهداشت اظهار کرد: پدرم بر 
اثر سقوط در چاله آسانسور ساختمان نیمه کاره که قرار است مرکز طب سنتی شود، دچار 
حادثه شدند. او افزود: پدرم به یکی از بیمارستان های تهران منتقل شد و اکنون وضعیتش 
پایدار است و در کما نیست. دختر وزیر اسبق بهداشت تاکید کرد: خبر هایی که در رسانه ها 
و فضای مجازی مبنی بر اینکه حادثه سقوط پدرم عمدی بوده، منتشر شده است که این 

اخبار صحت ندارد.

رئیس کمیسیون بهداشت: ايران در زمینه تولید واکسن جزو ۶ کشور برتر دنیا 
است

رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان و آموزش پزشــکی مجلس گفــت: درحال حاضر 
جمهوری اســامی ایران در زمینه تولید واکسن جزو شش کشور برتر دنیا بوده و براساس 
برنامه ریزی صورت گرفته از مهرماه به حجم قابل توجهی از تولید واکســن در کشــور 
خواهیم رســید. حسینعلی شهریاری با اشاره به اقدامات صرت گرفته در مقابله و مبارزه با 
کرونا، افزود: تغســیل، تکفین و تدفین متوفیان ناشی از کرونا توسط طلبه ها، بسیجیان و 
نیروهای جهادی شیعه و سنی با حفظ شان و منزلت آنان انجام شده که زحمات و تاش 

های این عزیزان قابل تقدیر است.

احمد سالک: سبک زندگی مردم بايد تغییر کند
احمد سالک بر این باور است که دولت بر بحث مسائل معیشتی و اقتصاد مردم نباید جزیره 
ای عمــل کند یعنی وزارت جهاد برای خودش بخشــنامه بدهــد، وزارت اقتصاد جداگانه 
بخشنامه بدهد وزارت صنعت و معدن هم جداگانه بخشنامه بدهد. در نتیجه، معضاتی را 
برای کارفرما و تولیدکننده ها به وجود بیاید. سالک همچنین گفت: در حال حاضر وضعیت 
فرهنــگ به ویژه وضعیت فرهنگ دینی مردم در طول این دوره یازدهم و دوازدهم ضربه 
سنگینی خورده است این بندوباری ها، بی حجابی ها و سگ بازی ها که بیانگر سبک زندگی 
غربی مردم شده است باید تغییر کند و به سبک زندگی اسامی درآید. بنابراین متخصصان 
در ایــن زمینه طراحی کنند، هدف گذاری کنند و کار کنند. این هم نیازمند دســتگاه های 
ذیربط وزارتی است که این ها باید دور هم جمع شوند و متفرق شوند و به صورت جداگانه 

کارشان را انجام دهند.

علم الهدی: فضای مجازی عربده کشی سر چهارراه است
علم الهدی با بیان اینکه باید جهادگرانه برای این ســه وعده بدوند، یادآور شــد: 2 وعده 
دیگر یک میلیون شــغل و یک میلیون مسکن تا ســال آینده است که باید عملی شود تا 
اعتماد مردم بازگردد. امام جمعه مشــهد متذکر شــد: این فضای مجازی عربده کشی سر 
چهارراه اســت و زمانی که شــایعه پراکنی در فضای مجازی صورت بگیرد دولت باید کار 
خود را رها کند و جو را آرام و به پاســخ به شــبهات بپردازد؛ وظیفه مردم این است که به 
شــایعات دامن نزده و پس از تحقیق در مورد مســائل آن را باور کنند. وی در خصوص 
وظیفه مجلس تصریح کرد: وظیفه مجلس شورای اسامی است این است که بر کار دولت 

نظارت کند و جلوی تخلفات را بگیرد.

نمازی: اسحاق جهانگیری منتخب حزب کارگزاران در انتخابات نبود
نمازی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا حزب کارگزان پاسخگوی عملکرد اسحاق 

جهانگیری بوده اســت؟ گفت: جهانگیری در انتخابات پســت نگرفت، بلکه او معاون اول 
رئیــس جمهوری نظیر آقای روحانی بود که او هم در نتیجه کارکرد حزبی روی کار نیامده 
بــود و او هم وقتــی روی کار آمد اعام کرد که من عضو هیچ حزب و گروهی نیســتم.

فعال سیاســی اصاح طلب در تشریح علت این موضوع تصریح کرد: در کشور ما بسیاری 
گمــان می کنند که کارکرد حزبی بد اســت، در حالی که در نظام های دموکراتیک احزاب 
امور را جلو می برند؛ اما شــاهد بودیم آقای روحانی هم هرگز اعام نکرد که عضو حزب و 
گروهی اســت و حتی آقای خاتمی هم که خودش موافق حزب بود هرگز اعام نکرد که 
من عضو چه حزبی هســتم؛ کمااینکه آقای جهانگیری منتخب حزب کارگزران نبود، زیرا 

اصا منتخب نبود.

روايت رسانه آمريکايی از تصمیم جديد بايدن درخصوص ايران
نشــریه واشنگتن فری بیکن گزارش داد که درست چند روز پس از درخواست نفتالی بنت 
نخست وزیر اسرائیل از جو بایدن رییس جمهوری آمریکا برای توقف مذاکرات، تعداد اعضای 
تیم مذاکره کننده بایدن در امور برجام در حال افزایش اســت.به گزارش نشریه آمریکایی 
واشنگتن فری بیکن، یک مقام وزارت خارجه آمریکا تایید کرده که دن شپیرو سفیر دولت 
باراک اوباما در اسرائیل اکنون به عنوان یک مشاور در مساله ایران فعالیت می کند.این مقام 
آمریکایی گفت که شپیرو اولین عضو از گروه کوچک مشاوران نیمه وقت است که بر روی 
یک توافق هسته ای جدید کار می کند.بر اساس این گزارش، این اقدام نشانه تعهد آمریکا به 
پیشرفت مذاکرات است درحالیکه ایران خواستار رفع تمامی تحریم ها شده است. استخدام 
شــپیرو نشان می دهد که دولت هیچ اعتنایی به هشدار اسرائیل نمی کند.به گفته یک مقام 
ارشد آمریکایی آگاه از دیدار بایدن و بنت، مقام های ارشد دولت بایدن در جریان اولین سفر 
 بنت به آمریکا به او گفتند که آنها از تاش برای مذاکره جهت بازگشــت به برجام دست 

بر نمی دارند.

توصیه های میرسلیم به دستگاه های نظارتی: دل مردم را شاد کنید
نماینده مردم تهران در مجلس گفت: دســتگاه های نظارتــی باید از موضع انفعالی که در 
دولت گذشــته داشتند خارج شوند و الا مشروعیت خود را زیر سوال می برند.سید مصطفی 
میرســلیم نماینده مــردم تهران در مجلس در صفحه شــخصی خود در توئیتر نوشــت: 
دستگاه های نظارتی باید از موضع انفعالی که در دولت گذشته داشتند خارج شوند.میرسلیم 
تاکید کرد: این دســتگاه ها باید متخلفان را گرفتار و دل مردم را شاد کنند و الا مشروعیت 

خود را زیر سوال می برند.

درخواست ويژه علی مطهری از ريیس سازمان زندان ها
علی مطهری در نامه به رییس سازمان زندان ها به خبر الزام یک زندانی برای مطالعه آثار 

شهید مرتضی مطهری واکنش نشان داد.
متن نامه به شرح زیر است:

جناب آقای محمدمهدی حاج محمدی
ریاست محترم سازمان زندانها

با اهداء ســام، در خبری آمده بود که »یک فعال مدنی در زندان عادل آباد شــیراز در پی 
مخالفت با مطالعه کتابهای اســتاد شهید آیت الله مطهری از آزادی زودهنگام محروم شد. 
مسئولان زندان به او گفته بودند که در صورت مطالعه و دادن آزمون در خصوص کتابهای 

استاد مطهری به صورت زودهنگام آزاد خواهدشد.«
امیدوارم این خبر دروغ باشد اما اگر درست باشد نشانه یک خطای بزرگ از سوی سازمان 

زندانها و یک ظلم بزرگ بر اســتاد مطهری است. در کجای دنیا و چه زمانی سابقه داشته 
اســت کسی با مطالعه اجباری هدایت شود؟! کسی که چنین تصمیمی گرفته و اجرا کرده 
است کمترین آشنایی را با نظرات استاد شهید مطهری نداشته است که آن عالم ربانی چه 
تأکیدی بر آزادی تفکر و چه تأکیدی بر این داشت که برخی امور اجباربردار نیست، از آن 

جمله است رشد فکری و رشد اجتماعی انسانها.
در این امور ضمن هدایت کلی مصلحان و رهبران جامعه، افراد باید آزاد باشــند و با اختیار 
خود عقیده یا راه خویش را انتخاب کنند. در واقع این کار درســت ضد اندیشــه و ســیره 
استاد مطهری و کاری علیه افکار و آثار ایشان است که مطالعه آنها مورد تأکید شدید امام 

خمینی)ره( و رهبر انقاب است.
این در حالی اســت که برخی از توصیه های اکید آیت الله مطهری به دولتها و مســئولان 
کشــور که در همان دو مــاه و اندی که بعد از پیروزی انقــاب در قید حیات بودند بیان 
کرده انــد مانند احتــرام به آزادی بیان و اهمیت عدالت اجتماعی اساســاً مورد توجه کافی 

نبوده است.
راه درست این اســت که کتابهای استاد در دسترس زندانیان باشد، هر کس تمایل داشت 

از آنها استفاده کند.
مســتدعی است دستور فرمایید موضوع بررسی شود و چنانچه این رویه در زندانها معمول 

است دستور لغو آن صادر گردد. قباً از حسن توجه شما سپاسگزارم.
با تقدیم احترام

علی مطهری

کوثری: حمايت ما از مردم افغانستان است، نه طالبان
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تأکید کرد: سیاست های ما در مقابل 
طالبان بر اســاس حمایت از آنها نبوده، بلکه حمایت ما از مردم افغانستان است و تا زمانی 
که طالبان چارچوب سیاســت خارجی خود را روشــن نکند، نمی توانیم سیاست خود را در 

قبال آنان اعام کنیم.

واکنش سخنگوی جبهه اصلاحات به اعلام آمادگی شورای وحدت برای انتخابات 
14۰2

ســخنگوی جبهه اصاحات گفت: علی القاعده با نرخ تــورم 50درصد و اقتصادی که به 
سمت ونزوئایی شــدن می رود، سطح مشارکت در هر انتخاباتی نسبت به انتخابات قبل 
تنزل پیدا خواهد کرد و این یکی از تهدیدهای جدی اتفاقا علیه امنیت ملی کشــور اســت 
که به نظر می آید اصولگرایان حتی گوشــه چشــمی هم بــه آن ندارند.»آذر منصوری«، 
ســخنگوی جبهه اصاحات، در گفت و گو با برنا در رابطه با اظهارات ســخنگوی شورای 
وحدت مبنــی بر آمادگی اصولگرایان از اکنون بــرای انتخابات 1402« گفت: اگر تاش 
اصاح طلبان در راستای معنا و مفهوم پیدا نکردن انتخابات نباشد، تکرار آنچه در انتخابات 
98 اتفاق افتاد بسیار محتمل خواهد بود. آنچه که در انتخابات 98حادث شد و در انتخابات 
1400هم تکرار شــد، حذف حداکثری اصاح طلبان ذیل نظارت استصوابی بود که عما 
انتخابــات را از معنا و مفهوم تهی کرد و مشــارکت در انتخابات را به پایین ترین نرخ آن 
تنزل داد.او در ادامه بیان کرد: اصولگرایان حداقل برای آن بخشی که پایگاه رای خودشان 
می دانند باید کارنامه قابل قبولی ارائه بدهند، به خصوص در شــرایط حاضر که همه قوا 
یکدســت شــده، هیچ دلیلی برای عدم موفقیت خود نباید داشته باشــند. اینکه تا چه حد 
عملکرد این مجلس در راستای حل مشکات مردم و محرومان جامعه بوده و به تبعیض و 
بی عدالتی خاتمه داده و از کوچک شــدن سفره های مردم جلوگیری کرده است، پرسشی 

است که هم در انتخابات 1402 و هم در 1404 باید به آن پاسخ داده شود.

حمايت صالحی از »پنجشیر« افغانستان
وزیر ســابق فرهنگ و ارشاد اسامی در توییتی نوشت: فردای امن ایران، منطقه و جهان 
در دولت فراگیر در افغانســتان است. صدای حق را از پنجشیر پشتیبان باشیم.سید عباس 
صالحی وزیر ســابق ارشاد اسامی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: احمد مسعود 
در پنجشــیر یک حرف دارد: دولت جدید افغانستان فراگیر باشد و فقط طالبانی نباشد.وی 
تصریح کرد: طالبان برای سرکوب این صدا پنجشیر را محاصره کرده اند. فردای امن ایران، 
منطقه و جهان در دولت فراگیر در افغانستان است. وزیر سابق ارشاد اسامی: صدای حق 

را از پنجشیر پشتیبان باشیم.

هشدار سفارت ايران در اسپانیا درباره يک موضوع مالی
ســفارت ایران در اسپانیا نسبت به انجام برخی کاهبرداری ها از ایرانیان مقیم این کشور 
هشدار داد.در اطاعیه سفارت ایران در مادرید در این ارتباط نوشته شده است: »به اطاع 
ایرانیان عزیز مقیم اســپانیا می رســاند بر اساس گزارش های دریافتی از سوی تعدادی از 
هموطنان، به تازگی برخی از افراد کاهبردار با بهانه هایی همچون مساعدت در تسهیات 
انتقال پول، گرفتن اقامت اسپانیا، انجام وکالت و … و با استفاده از ترفندها و شگردهای 
متفاوت از جمله ادعای کذب ارتباط و تعامل خود با سفارت و اعضاء آن و یا اعام این که 
فعالیت ها و اقدامات آنان مورد حمایت سفارت می باشد! اقدام به فریب و کاهبرداری از 
دیگر هموطنان می نمایند.بدین وسیله اعام می نماید که ارتباطات و تعامات این سفارت 
و اعضای آن با جامعه ایرانیان مقیم به صورت مســتقیم، شــفاف و بدون هر گونه واسطه 
بوده و صرفاً در چارچوب وظایف قانونی و مقررات و دســتورالعمل های اداری صورت می 
گیرد و هر گونه اظهار نظر افراد در این ارتباط دروغ و فریبکاری محض بوده و هیچ گونه 

مبنا و اعتباری ندارد.

اظهارات سفیر تهرات در بیروت درباره ارسال سوخت به لبنان
ســفیر ایران در بیروت با اشــاره به اینکه سوخت کشــتی های ایرانی به ملت لبنان 
خواهد رســید، تاکید کرد: ما به هیچ طرف منطقــه ای و بین المللی اجازه نخواهیم 
داد که با ایســتادگی جمهوری اســامی ایران در کنار ملت های منطقه مقابله کند..

محمد جال فیروزنیا در گفت وگو با شــبکه المنار گفت که کشــتی های ایرانی به 
ملت لبنان خواهد رســید و ما به هیچ طــرف منطقه ای و بین المللی اجازه نخواهیم 
داد که با ایستادگی جمهوری اسامی ایران در کنار ملت های منطقه مقابله کند.وی 
گفت: ما علیه سیاســت گرسنه کردن ملت ها در کنار ملت های منطقه می ایستیم و 
این سیاســت تنها علیه ملت لبنان نیست بلکه علیه ایران و عراق و تمام ملت های 
منطقه است. عملیات ارسال سوخت به لبنان در چارچوب روابط برادرانه میان دوکشور 
است و یک تجارت قانونی به شمار می رود و  نیازی ندارد که هیچ طرف دیگری از 
جمله آمریکایی ها در این مســاله دخالت کنند.فیروز نیا با اشاره به اظهارات مقامات 
آمریکایی مبنی بر اینکه نفت ایران تحریم اســت تاکید کرد: این تحریم ها یکجانبه 
و غیرقانونی و غیرمشروع است و آمریکایی ها حق دخالت ندارند، این مساله مختص 
لبنانی ها و ایرانی ها اســت و هیچ ربطی به آمریکایی ها ندارد.سفیر کشورمان تاکید 
کرد: درخصوص جزئیات چگونگی رســیدن نفتکش ها بــه لبنان باید گفت که این 
مســاله به طرف ایرانی مربوط نمی شود بلکه مربوط به طرف لبنانی و برادران حزب 

الله و طرف های ذیربط است.
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